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La política d’habitatge, amb la
lluita contra els desnonaments al
capdavant, ha estat un dels prin-
cipals eixos d’actuació de l’actual
govern de la ciutat des de la seva
arribada a l’Ajuntament. De fet, l’al-
caldessa Colau va estrenar el seu
mandat, ara fa un any i quatre me-
sos, presentant-se a Nou Barris per
fer de mediadora en un cas que im-
plicava cinc desnonaments. 

Més enllà d’aquell gest, però,
què ha canviat a Barcelona en re-
lació als desnonaments d’ençà
que Colau va arribar al poder? Des
del consistori, després d’un polè-
mic desnonament el passat 14 de
setembre que va acabar provocant
un xoc entre Colau i la Generali-
tat, van sortir a defensar l’endemà
la seva lluita contra els problemes
d’habitatge que té la ciutat. En una
compareixença per fer balanç de
les mesures aplicades contra els
desnonaments, l’alcaldessa Co-

lau i el regidor d’habitatge, Josep
Maria Montaner, van presentar
unes dades que assenyalen que en
els primers sis mesos del 2016 l’A-
juntament va doblar els casos de
desnonament atesos respecte del
mateix període de 2015. L’eina per
fer possible aquesta atenció ha es-
tat la Unitat Contra l’Exclusió Re-
sidencial (UCER), creada el pas-
sat mes de gener.

Així doncs, les xifres que mou
el govern municipal són les se-
güents: entre el gener i el juny del
2015 el llavors govern de Trias va
atendre 522 casos, mentre que en
aquest mateix període d’aquest
any se’n van atendre 1.278. Aques-
ta xifra, a més, supera els 1.092 ca-
sos atesos en tot el 2015.

MÉS DESNONAMENTS?
Aquestes xifres tenen una doble
lectura a l’hora d’analitzar la tas-
ca de l’actual govern. Demostren
que l’atenció i la lluita contra els
desnonaments ha augmentat,
però al mateix temps reflecteixen
que els desnonaments, no no-
més no s’han reduït, sinó que

han crescut.  Estem davant, doncs,
d’una paradoxa: aquest govern ha
augmentat la lluita contra els des-
nonaments però aquella frase de
Colau la nit de la victòria electoral,
quan va dir que “Barcelona no pot
esperar ni un minut més per aca-
bar amb els desnonaments”, no
s’ha fet realitat.

“És cert que podem estar da-
vant d’aquesta paradoxa perquè el
mercat no el podem controlar,
però ara garantim que ningú es
quedi al carrer”, explica Montaner
a aquesta publicació. I és que el
mercat de l’habitatge ha experi-
mentat canvis en els darrers me-
sos  i, actualment, el perfil dels des-
nonaments ha canviat: més del
90% són a causa de la impossibi-
litat de pagar el lloguer.

Precisament, el govern es
basa en aquesta realitat per de-
fensar una de les seves noves
apostes: aconseguir regular el
mercat privat de lloguer. Tot i que
per competències ho té compli-
cat, el consistori vol seguir la lí-
nia que ja segueixen ciutats com
Berlín o París, on, entre altres

mesures, existeix un barem de
preus recomanats. 

QUÈ HI DIU LA PAH?
La plataforma que ha liderat la llui-
ta contra els desnonaments, la
PAH, i que va catapultar Colau a
l’alcaldia, continua denunciant
que “en els últims dos anys l’e-
mergència habitacional a Barce-
lona ha continuat creixent”.

El seu portaveu, Carlos Mací-
as, afirma a aquesta publicació que
“l’arribada de l’actual govern ha
suposat un pas endavant però
encara queden moltes coses per
fer”. Macías destaca que “ara es fa
una mediació preventiva que no
es feia, es donen ajudes a les fa-
mílies que no poden pagar el llo-
guer i s’ha posat en valor la taula
d’emergència”, però insisteix que
“és urgent accelerar les sancions
als propietaris d’habitatges buits
i ampliar el parc públic de lloguer”.

En la mateixa línia que la PAH
es mouen a l’Observatori DESC,
una altra de les plataformes im-
plicada en les reivindicacions re-
lacionades amb l’habitatge. La

seva presidenta, Irene Escori-
huela, explica que actualment “hi
ha una sensació d’intermediació
que no hi havia abans”, però tam-
bé remarca que cal fer passos en-
davant en “la situació del parc de
lloguer públic, tot i que és com-
plicat perquè no s’ha treballat
prou en el cens”.

CRÍTIQUES DE L’OPOSICIÓ
Per la seva banda, el principal
grup de l’oposició, CiU, va retreu-
re a Colau després del polèmic des-
nonament de Sants que actual-
ment hi ha 10 desnonaments de
mitjana al dia, quan en l’anterior le-
gislatura eren vuit. El regidor con-
vergent Jordi Martí va recordar que
Colau va arribar a l’Ajuntament
amb la lluita contra els desnona-
ments com a bandera principal i li
va exigir que faci “autocrítica i es-
meni allò que no funciona”. 

Per la seva banda, el també
convergent Joaquim Forn va re-
cordar que Colau, abans d’arri-
bar a l’alcaldia, deia que els des-
nonaments es podien aturar
amb “voluntat política”.

Els desnonaments, a examen
» L’Ajuntament ha intensificat la lluita contra l’emergència habitacional, que lluny de reduir-se, creix

» La PAH valora el “pas endavant” de Colau però li reclama “sancions i ampliar el parc públic de lloguer”

Albert Ribas
BARCELONA

La lluita contra els desnonaments va ser una de les grans promeses electorals de Colau. Foto: Arxiu
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Un diari plural

per Gemma Aguilera, periodista 

4#PressingComuns

JxSí i la CUP han activat el
compte enrere per prémer el
botó vermell. El famós mandat
de desconnexió de les urnes del
27-S, que es materialitza, un
any després, en la frase de
Carles Puigdemont “referèn-
dum o referèndum”. L’epitafi
del processisme. Males notícies
per als qui el practicaven per
mantenir la cadira, i males no-
tícies també per als qui volien
viure de la denúncia perma-
nent del processisme institu-
cional.

La ruta de la desconnexió es
farà, amb tota probabilitat, per
una via única de doble sentit,
amb trams sense asfaltatge,
poca visibilitat i amb alguns
camioners que posaran les llar-
gues per fotre. Per sort, els ocu-
pants del vehicle són conscients
que ja no poden fer un canvi de
sentit per tornar a la conforta-
bilitat del sofà, però també sa-
ben que l’entrada a l’autopista,
recta, ben il·luminada i amb
àrees de servei –el referèndum

a l’escocesa- és tan lluny que no
tindran prou gasolina per arri-
bar-hi.

Per autopista o per carrete-
reta, l’independentisme ha acor-
dat en seu parlamentària acabar
el viatge amb un referèndum le-
gitimat des de les institucions
catalanes, tot i que amb la por-
ta oberta a negociar amb Espa-
nya fins al darrer moment. El
Govern, el Parlament i JxSí i la
CUP tiraran milles en l’organit-
zació legal i logística, però quan
posin les urnes estaran legiti-
mats també per explicar al món
que els catalans van intentar el
pacte fins al darrer segon de joc.
I aquesta és la clau: El compte
enrere del referèndum és tam-
bé un compte enrere per als co-
muns.

Impossible de sostenir mas-
sa més temps l’ambigüitat sobre
què volen dir quan diuen que
són sobiranistes. Què passarà
quan Puigdemont vagi a Ma-
drid amb una proposta sota el
braç i el facin fora a patacades?

Continuaran apel·lant a la fra-
ternitat i al canvi possible?
Quan comenci la campanya pel
referèndum, diran que no el re-
coneixen com a legal perquè
emana de les institucions cata-
lanes?

El paper de l’alcaldessa de
Barcelona en els propers mesos
serà decisiu per descobrir-ho. És
Ada Colau qui encapçalarà, vir-
tualment o com a candidata, el
nou partit en què hi han de
confluir les esquerres estatalis-
tes i/o sobiranistes que vulguin
plantar cara a l’esquerra inde-
pendentista a les portes de la
República. El dia del referèn-
dum els comuns triaran entre le-
gitimitat catalana o espanyola,
república o monarquia, urnes o
règim. No podran ignorar
aquestes urnes perquè no tenen
la sort de Pablo Iglesias, a qui
ningú no li demana que triï. Ni
tan sols els seus amics republi-
cans d’IU.

Publicat a El Món

4Qüestió de confiança
per Jordi Lleal 

La confiança és un dels trets bà-
sics en els quals es recolzen les
relacions humanes. Confiança
en les relacions del dia a dia,
sense malfiances amb la pare-
lla; amb els polítics que ens re-
presenten; amb els mitjans
d’informació; amb familiars i
amics; a la feina entre els caps
i els empleats; amb l’honrade-
sa en els tractes econòmics, et-
cètera. Però n’hi ha una que és
fonamental: la confiança en
nosaltres mateixos, que si la
mantenim, ens fa imbatibles. 

Aprofito l’avinentesa per
fer referència a l’espectacle vist
aquest cap de setmana al Tàr-
raco Arena Plaça convocat per
fer un concurs de castellers.
Centenars de castellers amb di-
ferents colors de camises amb
una imatge acolorida acompa-
nyada d’una èpica i estètica
impressionants. Qui aixecava
els castells? Enginyers, paletes,

advocats, mecànics, pagesos.
Gent de diferents orígens, edats
i posicions socials, que segur
que voten diferents partits,
creients i agnòstics, tots amb
un objectiu comú: aixecar els
seus castells i guanyar el con-
curs, amb silenci i respecte
mentre els de la colla rival in-
tenten aixecar el castell. 

Veure la pinya, el folre i les
manilles i anar amunt, més
amunt fins que l’enxaneta ai-
xeca el braç i amb la mà toca el
cel (serà el cel de la indepen-
dència?)... Tots els presents,
castellers i públic, cantant Els
Segadors al so de les gralles...
Posa la pell de gallina. I els crits
d’independència encara més.
No era un acte convocat per cap
partit polític. La societat civil
castellera ho féu. Això sí que ha
estat una qüestió de confiança
en nosaltres mateixos. Aquest
poble no té aturador. Ànims!

Un diari participatiu

@canofite: Javier Fernández: "Con los in-
dependentistas no hay nada que hablar".
Nos espera una gran fraternidad del go-
bierno PP+Cs+Liga Sur.

@KRLS (Carles Puigdemont): La seva ver-
gonya és la nostra fortalesa. No esteu sols:
som més els qui preferim les urnes a les
arnes. Les que han arnat la democràcia.

@FARC_EPueblo: “No significa que se
haya perdido la batalla por la paz. Esto nos
llena de más entusiasmo y nos compro-
mete mucho más”.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Anna
“Tenint en compte
que calia trobar un
solar prou gran com
per poder fer-hi la
construcció, no em
sembla lluny del tot.
Evidentment, si fos

més al centre seria millor, però crec que
hi ha prou maneres per poder arribar-hi,
en autobús i en metro.”

Pau
“Crec que estaria
millor a la Clota, a
la part de baix, que
és on havien dema-
nat que s’obrís. Se-
gurament seria
molt més accessi-

ble que a la Vall d’Hebron. Espero que
això ajudi a millorar l’oferta d’ensenya-
ment públic, perquè cal fer-ho.”

Lara
“És molt positiu que
hagin decidit obrir
un institut, encara
que faltin alguns
anys perquè això es
concreti. Espero
que, ja que s’hi po-

sen, millorin també la situació de les in-
fraestructures i dels equipaments per
als joves del barri.”

Jordi
“Per a la gent que
viu al centre del ba-
rri d’Horta potser
està una mica allun-
yat, però si no hi
ha cap altre espai
disponible és millor

això que res. El més raonable segurament
seria un canvi d’ubicació, per estalviar i
no haver de posar més línies de bus.”

Què et sembla la ubicació que proposa l’Ajuntament per al nou IES d’Horta?
per Pau Arriaga
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Un incendi al Centre Sociosa-
nitari Llar Sant Jordi de la Vall
d’Hebron, situat al mateix pas-
seig de la Vall d’Hebron, va
causar sis ferits la nit del passat
dos i tres d’octubre. Cinc dels fe-
rits ho van ser per inhalació de
fums i un altre per cremades al
5% del seu cos.

L’incendi es va originar quan
faltaven pocs minuts per la una
de la matinada a la tercera plan-
ta de la residència i va ser pro-
vocat per un dels residents, que
estava fumant d’amagat al lava-
bo. En declaracions a TV3 i BTV,
el gerent del centre, Xavier Pujol,
va explicar que aquest pacient va
tirar una burilla a la paperera,
cosa que va provocar l’incendi.
Tot seguit ell mateix va intentar
apagar el foc amb una manta

però aquesta també es va in-
cendiar i va acabar propagant les
flames per la seva habitació.

14 dotacions de bombers
van participar en l’extinció d’un
foc que va obligar a evacuar 22
persones, algunes d’elles a cen-
tres hospitalaris com l’Hospital
del Vall d’Hebron o l’Hospital
Plató. Entre aquestes, hi havia un
treballador del centre i la perso-
na que presumptament va pro-

vocar l’incendi, que va haver de
ser atesa per cremades a la cama.
Els residents de la tercera plan-
ta van poder ser traslladats ma-
joritàriament a altres plantes del
centre, mentre que pels que no hi
va haver llits se’ls va traslladar a
la residència Putget Dolors Aleu,
al carrer del Marquès de Santa
Anna.   Tots els evacuats hospi-
talitzats van ser donats d’alta el
matí del mateix dia tres.

Fins al lloc dels fets es van desplaçar 14 dotacions de bombers. Foto: Arxiu 

Un incendi en un geriàtric de 
la Vall d’Hebron deixa sis ferits
» El foc el va causar un dels residents fumant d’amagat a l’habitació
» Cinc dels ferits ho van ser per inhalació de fums i un per cremades

Reconeixen el Vall d’Hebron
com a centre d’excel·lència 

SANITAT4El Vall d’Hebron
Campus Hospitalari, amb el seu
gerent Vicenç Martínez Ibars al
capdavant, va ser reconegut el
passat mes de setembre com a
centre d’excel·lència per la pres-
tigiosa Jeffrey Model Founda-
tions (JMF). És el primer centre
sanitari de l’Estat que rep aques-
ta distinció.

La Fundació JMF, que té
150 centres repartits pel món, té
com a objectiu promoure el
diagnòstic precoç i el tracta-
ment de patologies infeccioses i
immunodeficiències primàries i,

al mateix temps, les cures als pa-
cients i el cribratge neonatal.

NOUS QUIRÒFANS
D’altra banda, l’Hospital Gene-
ral de la Vall d’Hebron va inau-
gurar a finals de setembre el bloc
quirúrgic robotitzat més mo-
dern de l’Estat. 

Es tracta d’una instal·lació
dotada de 19 quiròfans d’alta
tecnologia que estrenen el 80%
de la seva dotació tècnica i in-
formàtica que va ser inaugura-
da pel president de la Genera-
litat, Carles Puigdemont.

El pavelló de la Vall d’Hebron
acull el Saló Eròtic de Barcelona
vACTE4El pavelló de la Vall
d’Hebron acull entre els dies sis
i nou d’octubre una nova edició
del Saló Eròtic de Barcelona,
que enguany arriba una altra ve-
gada al districte després d’un ví-
deo de presentació del festival
que ha aixecat força rebombori
a causa del seu missatge contra
la hipocresia social.

Aquest vídeo de promoció,
encapçalat per la coneguda es-
trella del porno Amarna Miller, fa
una crítica a la suposada hipo-
cresia de la societat actual. “Sóc
actriu porno i vaig néixer en un

país hipòcrita, on la mateixa gent
que em diu puta es fa palles amb
els meus vídeos”, afirma Miller al
vídeo. El document promocional
dibuixa una societat marcada
per la hipocresia, la corrupció i la
discriminació on Miller torna a
aparèixer per alertar que “els
guardians de la moral poden
acabar sent els més perillosos”.

Al saló hi seran algunes de les
estrelles més conegudes de la
indústria del cinema pornogràfic,
com ara Bibian Norai, Adrian Di-
mas, Rachele Richey i el popular
Nacho Vidal, entre d'altres.

Ramon Aragall presenta el seu
debut en solitari al Boca Nord
CONCERT4L’espai jove Boca
Nord és un dels llocs escollits
pel músic Ramon Aragall per
continuar la presentació del
seu debut en solitari amb el
treball ‘Perfil’, que va sortir a la
venda fa poc més d’un any.

El concert d’Aragall, que se
celebrarà el pròxim dia 8 d’oc-
tubre, servirà perquè aquest
artista barceloní que fins ara
havia fet de bateria a bandes
com Els Amics de les Arts, Do-

rian, Heike, Brazzaville o Indi-
gos, presenti les seves primeres
10 cançons, amb textos en ca-
talà i castellà, amb un estil in-
die-rock amb referències elec-
tròniques.

Aragall té més de 15 anys
d’experiència en el món de la
música i va créixer en una fa-
mília eminentment musical
que li va permetre rebre clas-
ses de cant del seu pare, el te-
nor Jaume Aragall. 

Horta-Guinardó Fe d’errades | Pregoner de la Festa Major d’Horta
En l’edició del passat mes de setembre de Línia Horta s’anunciava en
portada que el pregoner de la Festa Major d’Horta seria el productor 

i escriptor Josep Maria Mainat. No obstant això, el mateix Mainat 
havia anul·lat la seva participació en la celebració dies enrere.

Redacció
LA VALL D’HEBRON

Imatge del dia de la presentació del nou campus. Foto: Vall d’Hebron 
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La ubicació del nou institut
d’Horta no agrada els veïns

ENSENYAMENT4La proposta del
Consorci d’Educació sobre el te-
rreny que hauria d’acollir el nou
institut d’Horta, llargament rei-
vindicat pels veïns, no ha acabat
d’agradar a la plataforma ‘Horta
vol institut, que lidera aquesta rei-
vindicació veïnal.

La proposta del Consorci, que
és qui ha de finançar i executar l’o-
bra, aposta perquè el futur insti-
tut es construeixi a la Vall d’He-

bron, a la cantonada entre l’a-
vinguda de Cardenal Vidal i Ba-
rraquer i el carrer Jorge Manri-
que. Aquesta plataforma, però,
sempre ha defensat que el millor
lloc seria un descampat de la
Clota, a tocar d’Horta. 

Un dels arguments de la pla-
taforma és que l’institut ha de ser
a tocar d’Horta perquè conside-
ren que hauria de ser un espai
per a tot el barri.

Pausa i Ut estudien dur als 
jutjats la gestió de Can Fargues
ESCOLA DE MÚSICA4L’adjudi-
cació de la gestió de la nova Esco-
la Municipal de Música de Can
Fargues a l’empresa Estudi 6 ha
portat la polèmica al districte i la
situació podria acabar als jutjats.

Dues escoles hortenques amb
una llarga trajectòria en l’ensen-
yament musical, Pausa i Ut Cen-
tre d'Estudis Musicals, es van pre-
sentar al concurs públic però el
guanyador d’aquest va ser Estudi
6, una empresa mallorquina que,
entre altres serveis, gestiona es-
coles de música. Pausa i Ut han de-
nunciat que el concurs públic, se-
gons el seu punt de vista, no hau-
ria puntuat bé les diferents ofertes.
Ara aquestes dues escoles del dis-

tricte es plantegen portar la qües-
tió a la justícia després de perdre
el recurs d’alçada que van inter-
posar. La directora de Pausa, Nú-
ria Canela, explica a Línia Horta
que tot plegat “és un cop molt dur
perquè ens estan marxant els mi-
llors alumnes”. Des de Pausa con-
sideren que la valoració feta al con-
curs, especialment en el punt que
fa referència al pla d’eficiència, no
ha estat correcte. En la mateixa lí-
nia es mou Sergi Salinas, director
d’Ut, que alerta que tot plegat pot
acabar provocant que “una o les
dues escoles hagin d’acabar tan-
cant”. Des d’Estudi 6 no han vol-
gut fer declaracions i es remeten als
resultats del concurs públic.

L’extens mur, concretament de
15 metres, que hi ha al passeig
Maragall amb el carrer Tajo
presenta des de fa uns dies un
nou i millorat aspecte. I és que
principalment exalumnes, però
també professors i col·labora-
dors de l’escola d’art La Nau hi
han pintat un mural en home-
natge al pintor Ramon Casas
per commemorar el 150è ani-
versari del seu naixement.

L’obra artística està forma-
da per 13 personatges caracte-
ritzats d’època que representen
els comerços que han apadrinat
la iniciativa i s’ha fet a través del
cartellisme modernista, fent
honor així a un dels aspectes
més importants de l’obra del
pintor, els cartells. 

L’obra és una reinterpreta-
ció d’un dels quadres més fa-
mosos de l’artista, ‘Ramon Ca-
sas i Pere Romeu en un tàndem’
-pintada l’any 1897’-, que re-
presenta al mateix Casas i a
Pere Romeu, barman de la fa-
mosa cerveseria Els Quatre

Gats, pedalant amb un tàndem
amb la silueta de Barcelona al
fons. En aquesta reinterpreta-
ció hi apareixen el mateix Ca-
sas, Santiago Rusiñol i perso-
natges ambientats d’època com
ara un pastisser, un cambrer,
un cuiner o un ferreter. 

La directora de l’escola,
Montse Font, ha explicat a Lí-
nia Horta que el mur ha aixe-
cat molta expectació al barri.
“Molta gent passa expressa-
ment per la zona per mirar-lo
i al carrer i a les botigues la
gent en parla. Està agradant
molt”, afirma Font.

Alguns dels autors del mural davant de la seva obra. Foto: La Nau

L’escola d’art La Nau homenatja
Ramon Casas al passeig Maragall

Horta-Guinardó

Redacció
HORTA
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La FAVB demana la retirada del projecte de Reglament de Turisme de Catalunya

Turisme sí, però regulat
LLEIS/ Aportar la visió veïnal al turisme per
assegurar que es desenvolupi garantint els
drets de tothom. Aquest és l’objectiu que
la Federació d’Associacions de Veïns de
Barcelona (FAVB) defensa amb la presenta-
ció de diverses al·legacions al Reglament
de Truisme de Catalunya, un projecte de
decret impulsat pel Govern de la Generali-
tat. “El projecte obvia el codi de consum
que regula els drets dels consumidors, els
dels veïns i veïnes i el de la funció social de
la propietat”, assegura la FAVB.

Els veïns consideren evident que el tu-
risme està provocant conflictes arreu del
país i posen com a exemple localitats com
Lloret de Mar o Salou, a banda de Barcelona.
Uns conflictes que, segons consideren, se
centren principalment en la convivència a
l’espai públic i les comunitats de veïns, així
com en l’accés a l’habitatge. “Molts d’a-
quests conflictes es podrien solucionar o re-
duir amb una regulació adequada”,
argumenten els veïns. És en aquest sentit
que rebutgen plenament el Reglament de
Turisme de Catalunya tal com està plantejat
actualment i per això en demanen la reti-
rada i posterior replantejament.

“DESREGULACIÓ”
I és que la FAVB considera que el reglament
impulsat pel Govern va encaminat precisa-
ment en sentit contrari. “Comporta més
desregulació, amb la justificació de salva-
guardar la llibertat de les empreses i la
lliure competència”, diuen.

Entre altres qüestions, els veïns lamen-
ten que un decret que té com a objectiu re-
gular totes les tipologies d’allotjaments

turístics no tingui en compte que molts
d’aquests establiments estan ubicats en
comunitats de propietaris. “El reglament no
estableix quines són les obligacions dels
gestors dels allotjaments envers la resta de
propietaris dels immobles per garantir una
bona convivència”, argumenten.

En aquest sentit, els veïns denuncien
que el projecte impulsat pel Govern tam-
poc faci referència a les obligacions dels
propietaris cap als usuaris, així com als deu-
res d’aquests envers els veïns de les comu-
nitats. La FAVB creu que el reglament obvia
moltes qüestions, com per exemple l’obli-
gatorietat de tenir un servei d’assistència i
manteniment de l’habitatge, l’obligatorie-
tat d’informar la comunitat de veïns abans
de l’inici d’una activitat turística en un im-
moble o el deure de disposar d’una asse-
gurança de responsabilitat civil per part
dels propietaris de l’immoble destinat a
usos turístics. A més, els veïns denuncien
que el reglament excedeix el nombre de
persones per habitatge o habitacions esta-
blert en el decret de la Generalitat que fa
referència a les condicions mínimes d’ha-
bitabilitat dels habitatges, així com a la cè-
dula d’habitabilitat d’aquests.

Per la seva banda, el Govern defensa el
reglament com a eina per regular l’oferta
d’allotjaments turístics i regularitzar les
noves modalitats dedicades a aquest
àmbit, com per exemple els apartaments
turístics a Barcelona.

Ara el projecte de decret està sotmès a
informació pública, després que el Govern
no pogués aprovar la Llei d’acompanya-
ment de pressupostos al Parlament.

El cobriment de la ronda de Dalt,
“un projecte de ciutat” per a la FAVB MEMÒRIA/ El Centre Cívic Besòs acull des del 19 de se-

tembre l'exposició 50 anys de l'enderroc del barri del So-
morrostro. La mostra recull diverses imatges del barri de
barraques i és organitzada per la Comissió ciutadana per
a la recuperació de la memòria dels barris de barraques
de Barcelona. S’ha impulsat coincidint amb el 50è ani-
versari de l'enderroc del barri de barraques del Somo-
rrostro i el trasllat forçós dels seus habitants, que van anar
a viure a barris com Sant Roc o la Mina.

Les fotografies pertanyen a Jacques Léonard, Igna-
si Marroyo, l'Obra Social Sant Juan Bosco, Carme Garriga,
Agustí Mataró, el Museu de Badalona, l’Arxiu Històric del
Poblenou i d'altres, acompanyades totes de textos
que expliquen la història del barri i les circumstàncies
de la seva desaparició. L’exposició es pot visitar fins al
dissabte 15 d’octubre.

El Centre Cívic Besòs
recorda el Somorrostro

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

URBANISME/Pas endavant de la FAVB per demanar que
es tiri endavant un dels projectes urbanístics que els
veïns han sol·licitat amb més insistència en els darrers anys,
el cobriment total de la ronda de Dalt, el qual consideren
que ha de ser plantejat com “un projecte de ciutat”.

La FAVB apunta que, gràcies a la pressió veïnal que es
va fer a Nou Barris, es van fer les obres necessàries per co-
brir el tram en aquest districte, però també explica que es
va deixar de banda el tram d’Horta, de poc més de tres qui-
lòmetres, i alguns trams més d’altres barris, una reivindi-
cació que s’ha fet durant les darreres dues dècades sense
èxit. Es calcula que cada dia més de 200.000 vehicles pas-
sen per aquest tram, generant nivells de contaminació at-
mosfèrica i acústica perilloses per a la salut, cosa que su-
posa un incompliment de l’Ordenança General de Medi Am-
bient Urbà de Barcelona (OGMAUB).

La FAVB dóna suport a les reivindicacions dels veïns, que
denuncien que l’actual govern de la ciutat ha desestimat
tirar endavant un projecte acordat per unanimitat al març
de l’any passat. Malgrat això, la FAVB explica que les pos-
tures de les associacions són prou flexibles per acceptar “una
solució consensuada, amb actuacions de cobriment pro-
gressives, allargant el termini d’execució de vuit anys al pe-
ríode requerit per fer assumible la inversió total.” 
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NOU BARRIS/ La comissió 100
anys de la Prosperitat ja ha co-
mençat a treballar. El passat 17
de setembre es va fer la prime-
ra reunió de la comissió, que
aglutina diferents associacions
de veïns i entitats i que té com
a objectiu començar a preparar
els actes del centenari de la cre-
ació del barri, que es comme-
moraran l’any 2019.

Durant la trobada, que es va
fer al casal de barri de la Pros-
peritat, es van començar a reco-
llir les primeres idees per dibui-
xar el calendari d’actes. Està pre-
vist que més endavant, de ma-
nera periòdica, se celebrin més
reunions d’aquesta comissió.

‘100 anys de la
Prosperitat’ celebra
la primera reunió

MOBILITAT/ Tot i compartir bona part
dels objectius de les superilles, l’Associa-
ció de Veïns del Poblenou assenyala di-
verses mancances que, a parer seu, s’han
produït en l’impuls de la nova superilla
pilot ubicada entre els carrers Llacuna, Pa-
llars, Badajoz i Tànger.

Mancances, per exemple, en el paper
del veïnat i les entitats del barri en el pro-
cés de participació que hi ha rere l’impuls
d’aquesta nova figura urbanística. “Amb el
canvi de govern municipal s’ha passat a
un procés sobtat que, a finals de juliol, va
anunciar la posada en marxa el 5 de se-
tembre”, assenyala l’Associació de Veïns.
“Les presses i la manca d’informació al veï-
nat poden generar incomprensió i resis-
tència al canvi”, afegeixen.

En aquest sentit, l’associació reclama
respectar els processos informatius, amb
l’objectiu de facilitar l’adaptació dels veïns
a la superilla.

TRANSPORT PÚBLIC
Els veïns també han expressat els seus
dubtes sobre les afectacions de la nova
superilla sobre el transport públic. Tot i re-
conèixer que les obres a Pere IV i a la plaça
de les Glòries no conformen el millor es-
cenari, l’associació considera que el tras-
llat d’algunes parades d’autobús “fan
pensar en una deficient cobertura de
transport públic al Poblenou”.

Els veïns, però, reiteren la seva con-
fiança en el projecte i esperen que la
prova pilot serveixi per “polir deficiències”.

El Poblenou vol més participació 
del veïnat en l’impuls de les superilles

CIUTAT VELLA/ Nova mostra de
rebuig a la construcció del macro
hotel Praktikal al portal de San-
ta Madrona, a la zona de les
Drassanes.

El passat dissabte 1 d’octubre
a les 12 del migdia, l’AVV Barri
Gòtic va organitzar una jornada
festiva al solar, on es van orga-
nitzar diferents activitats, jocs in-
fantils i ping-pong i un taller
de pancartes, entre d’altres. A
més, els assistents van compar-
tir una paella popular en una jor-
nada en la qual van protestar per
aquest edifici que, asseguren,
“constitueix una veritable agres-
sió urbanística, social, habita-
cional i patrimonial”.

Els veïns mostren el
seu rebuig al macro
hotel de Drassanes

REVISTA/Amb el títol Noms, poder
i ciutadania, el dossier del nou nú-
mero de la revista de la Federació
d ‘Associacions de Veïns de Barce-
lona recull un seguit d'articles que
reflexionen sobre els noms dels ca-
rrers i espais públics de la ciutat.

D’altra banda, el tema d'en-
trada de l’últim número de la re-
vista recorda l'enderroc del barri
del Somorrostro, ubicat a Sant
Martí i Ciutat Vella i enderrocat el
25 de juny de 1966. Carrer tam-
bé recull la sentència de l'hotel
del Palau, la “polèmica” posada en
marxa de la superilla del Poble-
nou, els 15 anys del projecte de
Can Masdeu o l'estat actual del
mercat de Sant Antoni.

El número 141 de
‘Carrer’, dedicat al
nomenclàtor

veïns en línia

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

Els veïns demanen tenir més veu 
en la definició del model de terrasses
ESPAI PÚBLIC/La Federació d’As-
sociacions de Veïns de Barcelona
(FAVB) ha reiterat la seva postura
crítica envers l’Ordenança de Te-
rrasses aprovada el 2013. Aquest
cop, els veïns han tornat a posar
les seves crítiques sobre la taula
per rebutjar la proposta dels
grups municipals de CiU, Ciuta-
dans i PP de revisar l’ordenança i,
a més, modificar la composició
actual de la comissió tècnica de
terrasses. Aquest és un òrgan
consultiu pensat per avaluar el
funcionament de l’Ordenança de
Terrasses municipal. La Comissió
depèn de la Gerència d'Hàbitat
Urbà i compta amb la participació
dels sectors socials i professionals
relacionats amb el territori, les
persones i el comerç de la ciutat.

Una de les tasques de la co-
missió és emetre els informes ne-
cessaris en relació a les sol·licituds
de llicència municipal de terrassa
en aquells casos que sorgeixi
algun dubte a l’hora d’acceptar-
les o denegar-les. A més, també
té competències per elaborar les
propostes o instruccions neces-
sàries per interpretar i aclarir les
qüestions que es plantegin en l'a-
plicació de l'Ordenança.

MÉS PARTICIPACIÓ
Ara, CiU, Ciutadans i PP han dema-
nat una modificació de la seva
composició perquè hi puguin
prendre part tècnics dels grups de
l’oposició, a banda de demanar una
revisió de la normativa i definir una
ordenança per l’aplicació de les or-
denacions singulars. A més, els tres
grups de l’oposició han sol·licitat la

convocatòria d’un Ple extraordinari
per abordar la qüestió. Tots tres as-
seguren que la seva motivació és
afavorir l’equilibri entre els usos de
les terrasses i l’espai públic per ga-
rantir la convivència entre ciuta-
dans, veïns, establiments de
restauració i clients.

Això, però, no convenç la FAVB,
ja que considera que una orde-
nança d’aquestes característiques
ha de prioritzar per sobre de tot
l’accessibilitat a l’espai públic. En
aquest sentit, la FAVB rebutja l’or-
denança actual. “La seva aplicació
ha estat una font de conflictes i no
s‘han solucionat la sobreocupació
dels carrers i els sorolls”, afirmen. A
més, la federació argumenta que
els arguments de CiU, Ciutadans i
PP són els mateixos que els defen-
sats pel gremi de restauració. “Són
reclamacions legítimes però vincu-
lades a interessos econòmics que
no tenen en compte els problemes
de convivència i el deteriorament
de l’espai públic”, diuen.

D’altra banda, la FAVB critica
que els tres partits de l’oposició con-
siderin “gesticulació” que els veïns
prenguin part a la comissió tècnica
de terrasses. “Això suposa validar
l’anterior composició de la comissió,
en la qual únicament estaven re-
presentats els gremis de comer-
ciants i restauradors”, recorden.

Davant d’aquest escenari, la
FAVB demana la revisió de l’orde-
nança, la incorporació de més re-
presentants de la ciutadania a la
comissió i la modificació dels hora-
ris de les terrasses per garantir el
descans dels veïns i obrir un procés
participatiu per revisar l’ordenança.
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El cor d’Horta va viure una jor-
nada especial el passat dissabte
1 d’octubre amb la seva 24a Fes-
ta del Comerç i la desfilada de
moda de l’associació, en el marc
del cicle BCN Moda al Carrer,
que impulsa la Fundació Barce-
lona Comerç. De fet, Cor d’Hor-
ta ha estat l’eix que ha obert la
temporada de tardor del cicle. 

Segons informen des de Cor
d’Horta, a la passarel·la hi van as-
sistir al voltant d’un miler de vi-
sitants, que van gaudir d’un es-
pectacle que va anar més enllà de
la moda. De fet, des de fa un
temps l’eix intenta que la seva
desfilada del BCN Moda al Carrer
no sigui una a l’ús, ja que hi in-
trodueix espectacles diversos per
animar l’ambient i perquè els vi-
sitants ho demanen. 

Des de l’associació indiquen
que prop de 20 establiments as-
sociats van mostrar les seves
propostes per a la temporada de
tardor i hivern. 

FESTA DEL COMERÇ PRÈVIA
Abans de la desfilada, que va te-
nir lloc cap al vespre, els carrers
Tajo, Baixada del Mercat, Pere

Pau i la plaça Eivissa van ser l’es-
cenari de la 24a Festa del Co-
merç, una cita on van prendre
part més d’una cinquantena de
botigues de l’associació. Moltes
d’elles, a més d’oferir els seus pro-
ductes i serveis, van organitzar
activitats i tallers diversos, com
ara actuacions musicals o de-
gustacions gastronòmiques. 

La desfilada va oferir un bon espectacle als assistents. Foto: Cor d’Horta

Cor d’Horta obre amb èxit 
el cicle de passarel·les de tardor
» Un miler de persones a la primera desfilada del BCN Moda al Carrer
» Unes cinquanta parades participen en la Festa del Comerç prèvia

La futura llei de comerç 
no regularà les rebaixes

NORMATIVA4La Generalitat
pretén aprovar una nova llei de
comerç abans de finalitzar l’any.
Així ho va assegurar el conseller
d’Empresa i Coneixement, Jor-
di Baiget, fa uns dies. 

Aquesta nova normativa, en-
tre altres, contempla liberalitzar
el període de rebaixes i ampliar
les hores d’obertura setmanals a
75 –davant les 72 actuals i les 90
de la llei espanyola–. De fet,
amb aquesta nova llei es posarà
fi a les rebaixes tal com es co-
neixen, ja que dóna llum verda
perquè els comerços puguin fer-
les quan vulguin, tot i que reco-

manarà els dos períodes tradi-
cionals d’estiu i hivern. 

Pel que fa al calendari, es
mantindran els 10 dies festius
d’obertura –vuit que fixa la Ge-
neralitat i altres dos per part dels
ajuntaments– tot i que en el
cas que hi hagi dos festius se-
guits, les botigues podran obrir
en algun dels dos. 

Davant d’aquest anunci, la
Fundació Barcelona Comerç
ha reconegut que “és complicat
no liberalitzar les rebaixes a ni-
vell normatiu”, però creu que
això està “lluny d’ajudar a créi-
xer al petit comerç”. 

El primer diumenge
d’obertura de la tardor punxa
HORARIS4El primer diumenge
d’obertura de la tardor, el passat
dia 2, va tornar a registrar po-
ques vendes, tal com ja va pas-
sar als dos festius escollits al
maig per poder obrir. Però a
més, en aquesta ocasió les boti-
gues dels 17 barris on es podia
obrir no van fer-ne seguiment i
moltes persianes van quedar
abaixades. 

Tanmateix, hi ha hagut di-
verses interpretacions al res-
pecte. Si la Fundació Barcelona
Comerç, que aplega les botigues
de barri, ha assegurat que els diu-

menges de botigues obertes “no
funcionen”, des de Barcelona
Oberta, l’entitat que engloba els
eixos més turístics, en discrepen
i demanen que aquesta iniciati-
va s’ampliï a més diumenges
per poder, d’aquesta manera,
captar més demanda en períodes
on hi hagi menys consum. 

Per la seva banda, la Funda-
ció ha assegurat que la incidèn-
cia dels diumenges d’obertura als
barris més allunyats del centre és
“nul·la”, i ha argumentat el fet que
molts botiguers no obrissin el dia
2. “No els hi surten els números”.

L’Eix Maragall reivindica 
els productes de la terra

MOSTRA4La plaça Maragall i el
carrer Olesa van omplir-se, un
any més, de visitants que van po-
der tastar productes de la terra i
amb denominació d’origen en el
marc de la desena edició de la
Fira Gastronòmica de Vins i Ca-
ves. Tapes, vins, caves, embotits,
formatges, cerveses, coques i
pastissets van ser alguns dels
productes dels quals van gaudir
els centenars de visitants que van
passar per la fira. 

La fira va arrencar a les 11 del
matí i va acabar ben entrada la
nit. A banda de l’aspecte comer-
cial de la mostra també es van
instal·lar zones de jocs i tallers
gratuïts per a la canalla. 

Per altra banda, l’Eix Mara-
gall està preparant la seva desfi-
lada en el marc de la temporada
de tardor del BCN Moda al Ca-
rrer. En concret tindrà lloc el prò-
xim dissabte 15 d’octubre a la
mateixa plaça Maragall. 

Redacció
HORTA

Ajudes | Buscar finançament per a projectes més enllà dels bancs
L’Ajuntament ha posat en marxa el Programa de Finançament Alternatiu, un servei que 

ajuda els emprenedors a buscar alternatives de finançament per a projectes, més enllà 
dels recursos bancaris tradicionals. Aquest projecte està impulsat per Barcelona Activa i 

consistirà en sessions formatives a emprenedors que vulguin posar en marxa negocis. 
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Comerç al Carrer i Desfilada de Moda
La diada del Comerç al Carrer del dia 1 d’oc-
tubre, juntament amb la Desfilada de
Moda Tardor Hivern 2016, fou una festa in-
oblidable on els comerciants del Cor
d’Horta i Mercat van gaudir del èxit de ven-
des i de les promocions, a més a més, d’una
magnífica participació on es van tornar a
superar totes les expectatives!

La realització d’aquest acte conjunt va
ser possible gràcies a tots els comerciants i
paradistes associats i a tots i totes que
vareu assistir i vareu gaudir de les activitats
que teníem previstes per a vosaltres. Per-
què ja ho podeu veure... NO CAL ANAR
MÉS LLUNY, A HORTA HO TROBAREU TOT!

Al vespre vam poder gaudir de la des-

filada de Moda Tardor Hivern, que resultà
també tot un èxit. La Desfilada que es torna
a realitzar al carrer Tajo just davant del Mer-
cat d’Horta compta amb l’assistència de
quasi bé 2000 persones, entre elles perso-
nalitats del món de la política de la nostra
ciutat i periodistes dels diferents mitjans de
comunicació. La Desfilada començà a les
20:30h, va tenir una durada aproximada-
ment d’1 hora i 30 minuts i es va encarregar
de que els establiments participants pre-
sentessin les últimes tendències en moda
per dona, home, infantil i esportiva. Per su-
posat, no hi van faltar els complements
més actuals: sabates, bijuteria, ulleres de sol
i alta joieria.
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Des de fa un temps cap aquí, els defen-
sors incondicionals de les llibertats políti-
ques i la justícia social, hem tingut
d’ocupar quasi obligatòriament, enmig
de la societat actual, posicions estratègi-
ques que no teníem pas previstes a
l’hora de fer valer els molts i diversos
condicionaments que Catalunya reclama
a Espanya.

Som conscients que la nostra posició
provoca moltes controvèrsies a la gent,

però que quan és analitzada
d’una forma precisa i sobre tot
documentada t’adones que
no hi ha altra manera  de si-
tuar-te i a la vegada defensar-
te d’una injusta forma de
tractar al que anomenen cas
català. 

Les actuacions d’un go-
vern central que per diversos i
greus motius tothom li va en
contra, menys els seus és clar,
són prou evidents per demos-
trar que no el volem i que un
referèndum pactat seria la mi-
llor manera explícita d’expres-
sar-ho. 

No hi haurà ningú que
pugui negar que la situació
estancada en la que es troba
la formació de govern a Es-

panya, ha estat provocada per la exigèn-
cia de Catalunya en demanar un
referèndum acordat amb l’Estat. Creiem
doncs que seria el més normal entre
gent que es diuen demòcrates, desfer
aquest bloqueig que facilitaria la neces-
sària formació d’un govern sigui del
color que sigui.

Nosaltres com dic seguirem a la de-
fensiva perquè en el mínim temps possi-

ble se’ns doni l’oportunitat de recuperar
drets i deures que ara no tenim, perquè
ens els van prendre i no ens els volen
tornar. Hi ha ciutadans que pretenen la
independència unilateral més estricta;
altres demanen la mateixa llibertat acon-
seguida amb consens de tots els partits
favorables, passant per les urnes d’un re-
ferèndum que de segur ens negaran; al-
guns demanen un pas impossible d’una
Espanya federal, coneixedors de que no
és factible tenint en compte els pensa-
ments conservadors dels partits fins ara
majoritaris. Per tant el criteri que més
aviat s’imposa en aquests casos és la pro-
clamació directament de la independèn-
cia i de ben segur tots els catalans i
catalanes hi sortirem guanyant.

A punt d’acabar d’escriure aquesta
voluntat d’intencions de part meva, de
fer guanyadora la voluntat de milers de
ciutadans i ciutadanes expressada als ca-
rrers, de la gran quantitat de votants al
procés participatiu del 9N, i en home-
natge als 43000 i escaig voluntaris que el
vàrem fer possible, assevero que tots
estan situats a la defensiva, però molts
d’ells estan preparats per anar a l’atac,
simbòlicament parlant, no fos cas que
s’interpretés equivocadament com un
pas de guerra, cosa que mai hem volgut

perquè la nostra actuació pacífica i de-
mocràtica ens donarà més força per
aconseguir el futur de la propera Repú-
blica catalana als ulls del món.

Un hortenc
erm38@mailcat.cat

De moment situats a la defensiva
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Ateneu Hortenc  Programació octubre
16 octubre
12:00h
Teatre: La gran aventura 
dels músics de Bremen
A carrec de Foment 
Hortenc 

23 octubre
12:00h
Matins de Vermut Jazz
Acarrec de Grup Pausa

10:30h a 13:00h
Trobada d’escacs per nens
nascuts de l’any 2010 en
endavant
Lloc: Passeig Lluis Comanys
(Arc de Triomf)

29 octubre
18:00h
Sardanes a la Plaá 
d’Eivissa
A carrec de Copla 
Els Mongrins

22:30h
Concert música catalana tradicional
i ball de castanyada a càrrec de
l’Orquestra Els Mongrins. Reserves,
totes les tardes a secretaria 
(c/ Pere Pau, 8) de 17:00h a 20:00h
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Cal consens amb el comerç
» La Fundació lamenta que el consistori no tingués en

compte l’opinió dels botiguers per fer el Dia sense cotxes

EDITORIAL/ Les dues últimes setmanes han
estat, per utilitzar un eufemisme, dinàmiques
pel que fa a iniciatives de diferents adminis-
tracions que han afectat el comerç. La pri-
mera va ser el 22 de desembre en el Dia
Sense Cotxes, quan es van tancar 58 carrers a
la ciutat. Des de la Fundació Barcelona Co-
merç estem d’acord amb les altres entitats
que van publicar un comunicat dient que si
bé és positiu per a Barcelona començar a virar
cap a un model més sensible amb el medi
ambient, també és cert que abans de tancar
els carrers s’hauria de posar a disposició eines
i espais alternatius on deixar els vehicles.

A part d’això, en el comunicat també es
va deixar clara la posició del comerç sobre el
fet que el Dia Sense Cotxes se celebrés en un
dia laboral: l’any passat es va celebrar en un

de festiu i les afectacions van ser menors. A
més, el fet que a diferents carrers es tan-
quessin en horaris diferents també va com-
plicar la mobilitat. L’objectiu del document
és mostrar al consistori que tot i que estem
d’acord en la disminució de l’emissió de
gasos contaminants, s’hauria d’haver tingut
en compte l’opinió dels representants del co-
merç i la restauració, i s’hauria d’haver fet
amb antelació per tal d’obtenir més infor-
mació sobre la jornada i dels carrers afectats.

El segon tema que va provocar la nostra
reacció immediata va ser l’anunci, per part de
la Generalitat, de la publicació de l’avantpro-
jecte de Llei del Comerç catalana. En cap mo-
ment el text es va consensuar amb els
botiguers, si bé és cert que se’ns va informar
sobre les línies mestres de l’avantprojecte du-

rant la presentació de la Junta, i que, un cop
publicada la notícia, es va demanar l’avant-
projecte a la Generalitat per tal de llegir-lo i
donar l’opinió, però el text no ens ha arribat. 

Un dels temes més delicats és la liberalit-
zació dels períodes de Rebaixes, no limitant-
les a dos moments a l’any. A diferents mitjans
es deia que aquesta era una postura com-
partida pel comerç, cosa que no és certa: res-
pectem l’argument sobre l’augment de tràfic
en els comerços d’afluència massiva si s’ex-
pandeix el període de Rebaixes a més de dos
cops, però pel comerç de proximitat, que no
té la capacitat de reduir preus en més oca-
sions que les citades, aquesta implementa-
ció pot ser perjudicial, ja que reforçaria la
tendència a desviar els clients cap a superfí-
cies amb més capacitat de reduir preus que

el comerciant de proximitat, empitjorant la
ja complicada situació d’aquests negocis.

Des de la Fundació, conscients que no
podem oposar-nos a la normativa i compro-
metent-nos a seguir-la, proposem que el
terme “Rebaixes” es dissociï de qualsevol altre
període que els productes es venguin sota
descomptes especials utilitzant, en aquests
casos, paraules com “Promoció”, “Des-
compte”, “Preu especial”, ja que considerem
que la càrrega psicològica implícita en el mot
“Rebaixes” ajuda al petit comerç a tenir pics
de vendes en dos períodes de l'any, vitals per
nosaltres. Una depreciació del terme  podria
reduir encara més les possibilitats de creixe-
ment i desenvolupament del nostre model
de comerç. Un cop rebem l’avantprojecte
farem més comentaris al respecte. 

» Pel que fa a l’anunci de la nova llei de comerç, 
l’entitat reitera que s’ha de fer valdre el terme ‘Rebaixes’

L’Entrevista pàg 19
J. C. Molinero (Mossos): “La percepció
de seguretat ha millorat gràcies a la 
complicitat ciutadana i del comerç”
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Dinamització pàg 18
El cicle BCN Moda al carrer
reprèn la seva activitat aquest
mes amb quatre desfilades
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Parlem de comerç

El cicle de passarel·les urbanes BCN Moda al Carrer reprèn la seva activitat aquesta tardor 
amb quatre desfilades a Cor d’Horta i Mercat, l’Eix Maragall, l’Eix Sant Andreu i Coreixample

La moda torna al carrer

PROPOSTES/Què volem que sigui Barcelona? Quin mo-
del de ciutat volem? Aquesta és la pregunta que ens hau-
ríem de fer tots, tant els ciutadans com els polítics que
governen la nostra ciutat. Quan tinguem la resposta, po-
drem definir Barcelona.

Des de Coreixample creiem que hauríem de cons-
truir d’una forma lògica i coherent,  i visualitzar-ho  d’u-
na forma global, per a després, treballar les petites ac-
tuacions, tal com marquen les normes d’aprenentatge:
“de les coses grans a les coses petites”.

Què volem dir amb això? Si volem reduir el transit
que ocasiona problemes de salut per la contaminació
i el soroll,  podríem  crear una zona d’aparcaments a les
rodalies de Barcelona que fos ben comunicat amb el cen-
tre de la ciutat i les serves arteries. I si volem que la gent
hi arribi ens fa falta un bon servei de trens de rodalies,
que a més són ideals perquè ens deixen al centre de Bar-
celona. De què serveix crear superilles i zones pacificades
per treure cotxes de la ciutat si no resolem el problema
principal? Les superilles és un pensament en petit, que
seria el mateix que posar-hi un pedaç.

Posem un exemple en el cos humà. Si tenim un pro-

blema cardíac, aquest problema se’ns traslladarà al cos.
La solució no és resoldre els problemes del cos, sinó el car-
díac. Actuar sobre la causa i no sobre les conseqüències. 

Hi ha molta gent que ha hagut de marxar de la ciu-
tat a causa de l’augment dels preus de l’habitatge. Bar-
celona no és una ciutat dormitori, és una ciutat de ne-
goci, de treball, d’estudis, és una ciutat viva i és un cen-
tre neuràlgic dins del territori. Però molta d’aquesta gent
continua treballant aquí, amb el que ha empitjorat el pro-
blema de la mobilitat. Una persona pot trigar 45 minuts
a desplaçar-se de casa a la feina en cotxe. En transport
públic, segons el dia, pot arribar a ser el doble, restant
temps de la família, l’oci o el descans. Això és incoherent.

Pensar d’allò gran a allò petit seria pensar en un mi-
llor pla d’habitatge destinat a les persones que hi resi-
deixen, ja que al final, els que sembla que troben pisos
sense problemes són els turistes. Què volem per a la ciu-
tat, una ciutat de gent que hi viu o de gent que hi ve?

Tota aquesta gent que ha marxat de la ciutat, on fa
ara les seves compres? Doncs a les  grans superfícies, ja
que hi tenen més fàcil accés per la seva ubicació i tenen
resolt el tema del de l’aparcament. Què aporta una gran

superfície? Un augment de metres quadrats comercials
concentrats en una mateixa ubicació. I el fet que hi hagi
aquest nou espai augmenta la varietat de productes o
són sempre els mateixos operadors, que es veuen obli-
gats a ser també aquí, reduint la diferenciació i no donant
opció perquè s’hi pugui establir un comerç local, que mai
pot assumir els costos que representa un espai així.

Per nodrir-se  de personal qualificat, la gran super-
fície utilitza personal format als comerços de proximitat,
per tant, cada obertura significa una ferida en el talent
de les botigues de la ciutat, que han de tornar a formar
personal, amb el temps i el cost que representa.

Xavier Llobet, president de Cor Eixample

Què volem que sigui Barcelona?
Cal visualitzar-ho de forma global

DINAMITZACIÓ/ La tardor torna a ser
aquí i, amb ella, la possibilitat de veure
les noves tendències de moda que ofe-
reixen diferents eixos comercials de la
ciutat. Enguany hi ha canvis a les passa-
rel·les: per primer cop, cada eix comer-
cial personalitza la seva com més li
agradi i l’adapten al seu entorn. 

En concret, dos eixos comercials es
desmarquen amb espectacles comple-
tament diferents: l’Eix Sant Antoni ba-
sarà la seva passarel·la en musicals i a
més inclourà balls tradicionals xinesos i
hindús, mostrant així la capacitat d’inte-
gració del comerç de la ciutat. A l’altra
banda de la Gran Via, Coreixample inspi-
rarà la seva passarel·la en un conte i la
desfilada estarà basada en una història
molt vinculada al barri. Els altres dos

eixos comercials, Cor d’Horta i Mercat i
Eix Maragall han optat per una passa-
rel·la més tradicional però no per això
menys original, amb la presentació de
les millors ofertes de les seves botigues.

Però són més els detalls que diferen-
ciaran aquestes passarel·les de les ante-
riors: la infraestructura canvia, fent
possible la visualització dels i les models
des de tots els angles del carrer; milloren
la il·luminació, el so i el vídeo amb cà-
meres estàtiques que mostraran tot el
que s’està duent a terme sobre la passa-
rel·la en tot moment. 

A més enguany també s’aposta pel
talent jove: el primer passi de totes les
passarel·les el realitzaran models que
estan estudiant en escoles de moda i
joves dissenyadors emergents que tin-

dran en les passarel·les dels nostres eixos
una plataforma per a poder mostrar les
seves creacions davant un públic entre-
gat i de casa. 

La primera cita la tenim el dia 1 d’Oc-

tubre a Cor d’Horta i Mercat; la seguei-
xen l’Eix Maragall, el 15 d’Octubre; Sant
Antoni, el 21 d’Octubre i Coreixample el
dia 27. Totes a partir de les 20.30 del ves-
pre. Us hi esperem a tots!
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ENTREVISTA/ Fill de botiguers, el comissari
Joan Carles Molinero, cap de regió dels Mos-
sos d’Esquadra a Barcelona, té un coneixe-
ment profund de la realitat social i comercial
de la nostra ciutat i, a més, és d’aquelles per-
sones que et fan sentir còmode i amb les
quals es percep que la millora i el canvi són
possibles.

Es van assolir els objectius del programa
Grèvol l’any passat?
La passada campanya de Grèvol va ser molt
positiva per diferents aspectes. Un és per l’aug-
ment de la col·laboració del teixit associatiu
de la ciutat. Això ens satisfà i ajuda  perquè
els resultats hagin estat bons. Vam tancar la
campanya a mitjans de gener amb un des-
cens dels fets delictius durant Nadal, per tant,
els objectius es van assolir amb 300 fets de-
lictius menys, un resultat satisfactori.

Hi haurà canvis enguany al dispositiu?
El Grèvol és el mateix a tot Catalunya. Cada
any intentem millorar les coses, per exemple
fa 3 anys vam ampliar el termini, a petició del
teixit comercial de Barcelona, agafant una part
de la campanya de Rebaixes. Una altra de les
innovacions és la incorporació, fa un parell
d’anys, dels gremis i tipus de comerç “nou-
vinguts”, tal com els anomenem, al procés de
Grèvol. Aquest any encara estem determinant
quin tipus de comerç es podria incorporar. So-
bre la taula hi ha les botigues de “Tot a 1 euro”. 

Ha dit que el període del Grèvol es va am-
pliar fins a la primera part de les Rebaixes.
Per què no s’amplia a la totalitat?
Des de la prefectura de la policia, màxim or-
dre de gestió dels Mossos d’Esquadra, ens arri-
ba el criteri d’aplicació de qualsevol disposi-
tiu. Aquest criteri, pel Grèvol, arriba des del pe-
ríode de Reis fins al següent cap de setma-
na de Rebaixes, quan tanquem la compta-
bilització per analitzar-ne els resultats. Això no
vol dir que durant les setmanes següents no
hi hagi seguretat a les botigues, sinó que els
fets que hi puguin passar no entren en la va-
loració final del dispositiu. 

L’any passat hi havia un nivell d’alerta 4 d’a-
menaça terrorista a Catalunya. Ha canviat
aquesta situació?
No, la situació és la mateixa, tant a Catalun-
ya com a la resta de l’Estat espanyol. Tant en

el període Grèvol de l’any passat i en el
d’enguany. Això implica que si els punts de
potencials d’amenaça terrorista coincideixen
amb un eix o centres comercials executem
el dispositiu del programa antiterrorista que,
evidentment, durant alguns períodes de
l’any coincideix amb el Grèvol.

Cada any el dispositiu s’adapta a les noves
característiques del comerç. Quins canvis
hi heu percebut? Hi ha nous delictes?
Hem percebut cada cop més implicació del
comerç, amb la utilització de les noves tec-
nologies de la informació. I també hem de-
tectat, aquest any, una nova tendència que
creiem que pot anar a més, que són els ro-
batoris a clients mentre compren dins les bo-
tigues. Volem posar-hi fre abans que es dis-
pari. Per tant, ens posarem a treballar amb vo-
saltres a partir de setembre perquè això no
vagi a més. Demanarem un grau d’implica-
ció més per garantir la seguretat amb la com-
plicitat del teixit associatiu i comercial.

Parlava també sobre com canvia l’aplica-
ció del dispositiu a diferents zones i cita-
va els eixos més turístics. Però hi ha més
zones a la ciutat. Com s’adapta el Grèvol
a les diferents realitats comercials?
Els Mossos tractem la ciutat com un “tot igual”.
Cada districte té una comissaria de Mossos
que rep les mateixes instruccions. El Grèvol
es desplega d’igual manera a tota la ciutat. Evi-
dentment, el districte que més zones co-
mercials té (rebrà) més suport d’actius. Quan
reunim als representants del teixit comercial,
ve tothom, sense distinció. A més, tenim un
pla de supervisió perquè el Grèvol es com-

pleixi tal com estableix el cos i que té dos ni-
vells: un des de la mateixa comissaria de dis-
tricte, i l’altre a escala regional. Els màxims re-
presentants del cos visitem les zones per veu-
re si s’ha complert amb l’aplicació del dis-
positiu en la ciutat en la seva totalitat.

Creu que la percepció de seguretat a Bar-
celona ha millorat? Tant a nivell turístic com
a nivell autòcton?
En l’àmbit turístic la satisfacció és molt alta.
Malgrat que sempre hi hagi fets, diuen que
comparada amb altres ciutats europees Bar-
celona és segura, perquè els delictes són molt
lleus (el 87% dels fets delictius són furts) i per-
què la resposta policial és molt ràpida i hi ha
traductors a quasi totes les comissaries. A ni-
vell autòcton, en visitar els comerços, creiem
que és bo, que la percepció de seguretat és
alta. Les dades des del 2010 ens porten cap
aquí, amb un descens anual dels robatoris
amb força i violència als establiments, que era
objectiu prioritari aleshores. S’està fent mol-
ta feina, i gran part del mèrit és de la com-
plicitat entre comerciants i forces de seguretat.
Una gran mostra d’això són les detencions in
fragati, penseu que de cada 10 detencions,
entre cinc i sis es fan mentre s’està produint
el fet delictiu. Seguirem treballant.  

Creu que aquesta col·laboració es podria
millorar?
Sempre hi ha marge. Que el comerç ens de-
mani, i allà on puguem arribar, arribarem.
Qualsevol petició o projecte sempre el tre-
ballem i es demostra en l’evolució del Grèvol.
Hi ha un llarg camí a recórrer de la mà del gran
potencial que té el nostre comerç a la ciutat.
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Quin tipus de suport donarà el
Defensor del Client a la botiga
i quin procés se seguirà?
El compromís que des del De-
fensor del Client tenim és que
s’enviarà un justificant de recep-
ció a la persona reclamant i al ma-
teix establiment abans que pas-
sin tres dies, per demostrar que la
petició no ha estat ignorada, tin-
gui o no tingui raó el comerç. 

En un termini de set dies, un
cop estudiada la documentació,
es parlarà amb el comerç per tal
que faciliti la seva versió dels fets
en cas que no ho hagi fet encara
i se sol·licitarà els aclariments ne-
cessaris per tal de conèixer a fons
la situació. Si cal, també es reco-
rrerà a la informació proporcio-
nada per terceres persones. 

Finalment, es procedirà a dic-
tar una resolució que s’enviarà a
les parts. L’establiment estarà
obligat a acomplir aquesta reso-
lució, mentre que la persona con-
sumidora, si no hi està d’acord, po-
drà acudir a la OMIC (Oficina Mu-
nicipal d’Informació al Consumi-
dor) de l’Ajuntament o a l’Agèn-
cia Catalana del Consum. 

Per tant el comerciant pot
triar entre respondre ell mateix a
la reclamació del client o, per tal
de demostrar independència i
voluntat d’imparcialitat, fer-ho
mitjançant el Defensor del Client. 

Fins al moment, des del de-
partament del Defensor del client
s’han gestionat 50 casos –30 d’un
mateix establiment però a 30
clients diferents– i s’han resolt tots
de manera pacífica i amb l’ac-
ceptació d’ambdues parts. Se se-
guirà facilitant el contacte i l’en-
tesa entre consumidor i establi-
ment i informant sobre els dife-
rents drets i deures dels diferents
actors implicats. 

Per contactar amb el Defensor
del client: defensorclient@ei-
xosbcn.org.

“La percepció de seguretat ha millorat
per la complicitat ciutadana i del comerç”

Joan Carles Molinero / Cap dels Mossos de la Regió Policial de Barcelona

Una reunió entre Molinero i la junta de la Fundació el passat mes de maig

El Defensor 
del Client



Octubre 2016
| 20 comerç en línia El periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona_butlletí nº6



21 | líniahorta.catOctubre 2016

L’arribada del cotxe elèctric va
suposar un canvi de paradigma en
la indústria del motor. Però ara pot
ajudar a fer un pas més enllà en el
camp de la sostenibilitat, ja que és
un dels elements centrals de l’a-
nomenada e-Casa o llar eficient
endollada al vehicle elèctric. 

Es tracta d’una innovació pio-
nera en l’àmbit europeu promogu-
da per l’Institut Català d’Energia
(ICAEN), que depèn de la Generali-
tat, amb la col·laboració de Pana-
sonic, SUD, el Clúster d’Eficiència
Energètica de Catalunya (CEEC),
Nissan i Ampere que recrea un ha-
bitatge autosuficient –energètica-
ment parlant–que fa servir el vehi-
cle elèctric com una font d’alimen-
tació. L’e-Casa, a més, té equips per
generar energia solar, consta d’un es-
pai que simula una casa amb tots els
seus electrodomèstics i ofereix un
punt de ‘connexió intel·ligent’ per al
cotxe elèctric. 

D’aquesta manera, l’automò-
bil deixa de ser només un mitjà de
transport i esdevé també un ele-
ment capaç de subministrar ener-
gia a la xarxa domèstica per a l’ús
dels seus habitants, ja que el fet de
tenir-lo connectat a la casa fa
que no només rebi energia, sinó

que també la pugui subministrar
en cas que de necessitat. Amb tot,
es tracta de demostrar que l’e-
nergia pot ser bidireccional i abas-
tir unes bateries amb una càrrega
que pot anar de la casa al cotxe i
del cotxe a la casa.

Qui vulgui conèixer de pri-
mera mà aquesta innovació tèc-
nica podrà visitar-la a la Fira Re-
habilita, que se celebra els dies 8
i 9 al passeig Lluís Companys.
L’activitat estarà dinamitzada amb

recreacions d’actors, els quals
mostraran, mitjançant la inter-
pretació d’escenes quotidianes,
com funciona aquest habitatge.

OBERTA A TOTHOM
La Fira de la Rehabilitació és una
mostra popular amb empreses
que ofereix un ampli ventall d’in-
formacions per als ciutadans, amb
l’objectiu d’explicar-los com po-
den rehabilitar casa seva per fer-
la més confortable i eficient ener-
gèticament. Un esforç que a la llar-

ga genera un estalvi econòmic im-
portant.

El format de la fira, que està
oberta a la participació de 
tothom, és el d’una gran festa
popular orientada a la ciutadania,
en la qual, d’una manera lúdica, es
farà pedagogia sobre com avan-
çar cap a una casa eficient, cosa
que, de retruc, té beneficis en
l’espai públic de les ciutats. 

ASSESSORAMENT
En els diferents estands que s’hi
instal·laran els visitants podran
trobar fabricants, distribuïdors i
empreses especialitzades en no
només l’eficiència energètica, sinó
també en àmbits com la rehabili-
tació d’estructures, façanes i co-
bertes, el tractament d’humitats
o millores d’accessibilitat, entre al-
tres. Aquestes consultes es podran
fer en un espai obert on es farà
l’assessorament pertinent tant
als professionals com a les famílies.

Les activitats i tallers que abor-
din els beneficis de la rehabilita-
ció en la millora de la qualitat de
vida es faran a un ‘Village’ que s’ins-
tal·larà durant la fira. 

Tot plegat, petites accions que
serveixen per conscienciar la ciu-
tadania i les empreses i que poden
permetre avançar cap a un model
de vida més sostenible. En aquest
sentit, l’e-Casa serà un dels prin-
cipals atractius de la fira.

La casa del futur
» Presenten l’e-Casa, una llar energèticament autosuficient connectada a un vehicle elèctric

» Aquesta innovació es podrà visitar a la Fira Rehabilita, el 8 i 9 d’octubre al passeig Lluís Companys

Redacció
BARCELONA

Una imatge virtual del concepte de l’e-Casa, amb el vehicle elèctric i els generadors d’energies renovables. Foto: Generalitat

ESTALVI4L’adveniment de l’e-
Casa pot marcar un abans i un des-
prés en l’àmbit de la sostenibilitat.
No només perquè pot generar
energia de manera autosuficient,
sinó perquè també pot servir com
a impuls del cotxe elèctric, el qual té
beneficis directes en el medi am-
bient, ja que es redueixen les emis-
sions de CO2. En aquest sentit, fer
servir el cotxe elèctric també ajuda
a reduir la dependència energètica
actual dels derivats del petroli i es
dóna suport i consolida un sector in-
dustrial que aposta per la innovació.

Uns beneficis, tanmateix, que no

es queden en l’aspecte mediam-
biental, ja que la mobilitat elèctrica
també permet l’estalvi econòmic. En
concret, l’impost de matriculació
d’aquests vehicles és gratuït i tam-
poc paguen els peatges de les au-
topistes de la Generalitat –ecoviaT–,
entre altres. Per altra banda, i en el
marc de l’e-Casa, un automòbil elèc-
tric afavoreix l’autoconsum, en estar
connectat a una casa que genera
energia per si sola amb fonts d’e-
nergia renovable. 

Per tot plegat, la mobilitat elèc-
trica és la clau per dur a terme la tran-
sició cap a un model energètic net.

Més enllà de la sostenibilitat

“És un projecte pioner

a Europa i promogut

a Catalunya”

Comerç en Línia
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Temporada nova, objectiu re-
petit. El passat dissabte 1 la pi-
lota va tornar a anar enlaire per
al Lima-Horta, que va reprendre
la competició regular amb la
primera jornada de la Lliga fe-
menina 2. La temporada oficial
va començar a finals del mes pas-
sat amb el subcampionat a la Lli-
ga catalana femenina 2 a Cor-
nellà en el primer derbi del curs
contra el sorprenent Joventut les
Corts (73-68).

L’equip salmó va encetar el
curs de la millor manera possi-
ble, amb una victòria incontes-
table (110-44) el passat dia 1
contra la Universidad de Oviedo
en una tarda màgica al Virolai en
la qual cinc jugadores horten-
ques van acabar amb més de 10
punts d’anotació i dues d’elles
(Ana Alonso i Gala Mestres) són
al top 5 de les millors jugadores
de la primera jornada.

“Guanyar els partits a casa és
fonamental per assolir el que vo-
lem, però el partit contra l’Ovie-
do no és indicatiu del que serà la
competició”, avisa el tècnic hor-
tenc Isaac Fernández a Línia
Horta. “Les asturianes van tenir
molts problemes, però segura-
ment si ens haguessim vist les ca-
res unes setmanes més tard, el
resultat no hauria estat el que va
ser ni de bon tros”, afegeix l’en-
trenador, tot i que confia que
aquest resultat serveixi per do-
nar moral a l’equip a l’hora d’a-
frontar la competició.

“Espero mantenir la catego-

ria sense haver de patir tant
com l’any passat. Tan de bo pu-
guem mantenir la inèrcia posi-
tiva de la segona volta de la
temporada passada (l’equip va
sumar set dels seus vuit triomfs
en aquesta segona volta) ens
serveixi aquesta temporada, per-
què l’inici va ser molt fluix”,
apunta Fernández, que també es
mostra satisfet amb la seva plan-
tilla. “Aquest estiu hem incor-
porat jugadores que ens donen
coses que l’any passat no teníem
i també espero que la primera
victòria ens doni confiança per
continuar i espero que amb l’a-
juda del públic, que des de finals
de l’any passat s’ha identificat
molt amb nosaltres, ho tirem en-
davant”, explica.

UNA LLIGA “IL·LÒGICA”
Una de les novetats d’enguany de
la segona categoria del bàsquet

estatal és la divisió dels dos
grups entre nord i sud en lloc de
la tradicional distribució entre
est i oest.

“La competició és geogràfica-
ment il·lògica i més tenint en
compte que som un club ama-
teur”, assegura Fernández, tot i
que assegura que el club “està fent
tot el que pot perquè ens sigui pos-
sible viatjar de la millor manera”. 

Altres entrenadors, com Ser-
gio Manzano (Joventut les Corts)
o Jordi Vizcaíno (Snatt’s Sant
Adrià) coincideixen amb l’anàlisi
de Fernández, perquè aquest
curs el Lima-Horta i la resta
d’equips catalans de la categoria
hauran de fer molts més quilò-
metres que de costum per viat-
jar a Avilés i Oviedo (Astúries),
Pontevedra, Vigo, Vilagarcía de
Arousa i Lugo (Galícia), Lleó i
Valladolid (Castella i Lleó) i Az-
koita i Galdako (Euskadi).

La plantilla i el cos tècnic de l’equip per a aquest curs. Foto: FCBQ

Salvar-se sense patir, l’objectiu
del curs per al Lima-Horta

» Isaac Fernández considera “clau” guanyar els partits com a local
» L’equip va començar el campionat amb una victòria contundent

L’Horta tanca el mes invicte 
i líder de Primera Catalana

FUTBOL4Cinc partits, cinc vic-
tòries. L’inici de temporada de la
UA Horta de Xavi Molist és, nu-
mèricament, perfecta. L’equip
ha mostrat el seu millor nivell en
l’arrencada de la competició i es
mostra fiable tant al Feliu i Co-
dina com a domicili.

Els hortencs han aconseguit
marcar 14 gols (sis dels quals por-
ten el segell del pitxitxi Sergi
Arranz) i només n’han encaixat
quatre, havent deixat la porteria
a zero contra l’Atlético San Juan
i contra el Sant Cugat.

Per la seva banda, el Marti-
nenc no ha aconseguit trobar la
regularitat durant el primer mes
de competició i va tancar el se-
tembre amb una victòria, tres
empats i una derrota.

Els de Miguel López són un
conjunt sòlid que només ha en-
caixat quatre gols en cinc partits,
però en molts partits troben di-
ficultats per veure porteria.

Els dos equips buscaran con-
tinuar amb els seus resultats i s’en-
frontaran per primer cop el dia 30
d’aquest mes al Feliu i Codina.

350 persones participen en la
4a caminada de la Festa Major
ATLETISME4La cita ja s’ha con-
vertit en un clàssic i la gent no se
la va voler perdre.

El passat dia 10 de setembre
es va celebrar la quarta edició de
la Caminada de la Festa Major
d’Horta, una prova que va aple-
gar unes 350 persones que van
recórrer bona part dels punts
més emblemàtics del barri.

La prova, que enguany va ser
organitzada per la secció d’atle-
tisme de la Unió Esportiva Hor-
ta amb l’assessorament de la
Unió Excursionista d’Horta,
s’havia marcat com a gran ob-

jectiu poder superar els 420
participants de l’edició de l’any
passat, però finalment això no va
ser possible.

Els participants van encetar el
recorregut de gairebé 9 quilòme-
tres des de la porta del CEM i van
gaudir d’una jornada agradable i
festiva. La Caminada també va te-
nir el seu vessant solidari, ja que,
malgrat que la inscripció era gra-
tuïta, s’animava els participants a
fer donatius per a La Marató de
TV3, tant abans de la cursa com
amb les carpes que es van instal·lar
el mateix dia de la caminada.

Pilota basca | La Vall d’Hebron acull el 35è torneig Ciutat de Barcelona
Els millors pelotaris de l’actualitat tornen a la ciutat. El pròxim dissabte 8, els frontons de la  

Vall d’Hebron seran l’escenari del 35è torneig Internacional Ciutat de Barcelona, una cita que 
enguany tindrà com a plat fort l’enfrontament entre dues de les millors parelles de tot el circuit, 

Olaizola II i Ibai Zabala contra Urritikoetxea i Larunbe. Les entrades costen 25 euros.

Pau Arriaga
HORTA
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DIJOUS 13 D’OCTUBRE
21:00 La companyia Bambú Teatre presenta Su-

zanne, una obra feta amb actors amb diver-
sitat funcional. El preu de l’entrada és de 10
euros. / El niu de bambú.

DIMARTS 11 D’OCTUBRE
17:00 Com cada dimarts, el Centre Cívic Matas

i Ramis organitzarà el Club de cinema en an-
glès, una projecció d’una pel·lícula en versió
original i un cinefòrum posterior. / Centre Cí-
vic Matas i Ramis.

DIMECRES 19 D’OCTUBRE
18:00 Els talleristes de l’Espai Jove Boca Nord

han preparat un curs de dos mesos de dura-
da en el qual ensenyaran tots els secrets, tèc-
niques i materials per aprendre a fer grafit-
tis. / Espai Jove Boca Nord.

FINS AL 25 D’OCTUBRE
Tot el dia Fugit irreparabile tempus és el títol de

l’exposició fotogràfica que ha organitzat
Marta Devesa. Vol fer una reflexió sobre els
moments en els quals el temps se’ns escapa
de les mans. / Centre Cívic Teixonera.

A PARTIR DEL 27 D’OCTUBRE
Tot el dia Primer dia de l’exposició Europa, fron-

teres tancades, una col·lecció de fotografies
del fotoperiodista Pau Martí on mostra el que
va veure i viure a l’Europa Central, els Balcans
i Grècia. / Centre Cívic Teixonera.  

DILLUNS 10 D’OCTUBRE
17:30 Segona sessió d’un taller trimestral ano-

menat Ballet clàssic, un curs pensat perquè
els més menuts comencin a familiaritzar-se
amb aquest ball. / Centre Cívic Casa Groga.

DIVENDRES 28 D’OCTUBRE
18:00 En el marc de la programació d’actes de

la castanyada, a la plaça Herta Frankel del ba-
rri de la Teixonera s’organitzaran activitats lú-
diques pensades per als nens i nenes. / Pla-
ça Herta Frankel.

DISSABTE 15 D’OCTUBRE
17:45 Partit de bàsquet femení corresponent a

la tercera jornada de la Lliga femenina 2 en-
tre el Lima-Horta i l’ADBA d’Avilés. / Pavelló
Virolai.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

agenda@comunicacio21.com

Mirar les coses per primer cop és una
sensació màgica. Sota aquesta premi-
sa s’estructura el tallet La màgia tat! de
Montse Dulcet. / Biblioteca Montbau
- Albert Pérez Baró.

Montse Dulcet porta La màgia
tat! a la biblioteca Montbau

Dv. 14 d’octubre a les 17:30

AGENDA MENSUAL  

Tercera sessió d’un taller trimestral que
Lucía Campàs imparteix cada dimarts
i dijous al migdia en el qual s’ensen-
yaran les claus de la informàtica més
bàsica. / Centre Cívic Teixonera.

Un curs per aclarir dubtes
sobre la informàtica

Dm. 11 d’octubre a les 12:30

Contacontes, un concert de la Big
Band de Montbau, jazz i gastronomia
són alguns dels ingredients que con-
verteixen el Jazz Tast! en una cita im-
prescindible. / Centre Cívic Carmel.

Jazz i gastronomia es donen
la mà al Centre Cívic Carmel

Dg. 9 d’octubre a les 12:00

Arriba el partit més esperat de l’any.
La UA Horta i el FC Martinenc es veu-
ran les cares al derbi de la primera vol-
ta al Feliu i Codina. / Municipal Feliu
i Codina.

Horta i Martinenc es veuen
les cares al Feliu i Codina

Dg. 30 d’octubre a les 12:00
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